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پست مدرنیسم و 
تضعیف جریان 

ایران شناسی در دنیا

کانــون  گشــایش  مراســم  در 
دانشــگاه خوارزمی طرح  ایران شناسی 
شد  که نگاه های امت گرایی، جهان گرایی 
لیبرال و گرایش به پست مدرنیسم منجر 
به تضعیف جریان ایران شناســی شــده 
اســت. روز ملی خلیج فــارس، یادآور 
رشادت ها و فداکاری های ملت ایران در 
پاســداری از مرزهای آبی میهن تاریخی 
است. این روز به طور معمول در سراسر 
کشــور با برگزاری مراســم های متنوع، 
گرامی  داشــته می شود. در همین راستا 
کانون ایران شناسی دانشگاه خوارزمی با 
همکاری معاونت فرهنگی و اجتماعی 
دانشگاه، اقدام به برگزاری مراسمی در 
راستای پاسداشت این رویداد و نیز آیین 
گشــایش کانون ایران شناســی دانشگاه 

خوارزمی تهران کرد.
 در ایــن نشســت کــه بــا حضــور 
دانشجویان  و  اســتادان  پژوهشــگران، 
برگزار شــد، به بررســی ابعاد مختلف 
تاریخی، فرهنگی، سیاســی و اقتصادی 
خلیــج فــارس پرداختــه شــد. در این 
نشســت فرهنگی و علمــی، ابتدا دکتر 
حسین ربیعی، استاد جغرافیای سیاسی 
دانشــگاه خوارزمی، در سخنرانی خود 
به بررسی موقعیت اســتراتژیک خلیج 
فارسی و نقش آن در معادلات سیاسی 
و اقتصادی جهان پرداخت. سپس دکتر 
عطااالله عبدی، استاد جغرافیای سیاسی 
دانشــگاه خوارزمــی، بــه بررســی نام 
خلیــج فارس در آثار مورخان تاریخی و 
روزنامه  از جمله  بین المللی  رسانه های 
تایمــز پرداخت که اغلب از عنوان هایی 
همچون دریــای عجم، دریــای عمان، 
دریــای پــارس، خلیج فــارس و از این 
قبیل بــرای توصیف این دریا اســتفاده 
شــده   که بسیار وســیع تر از حال حاضر 
بوده اســت. از نظر ایشان واقعیت های 
جهان سیاست و ژئوپلیتیک این مسئله 
را بــه  چالشــی تبدیل کرده اســت که 
توجــه هرچه بیشــتر سیاســت مداران 
و دولتمــردان این ســرزمین را به خود 
دکتــر  ادامــه جلســه،  در  می طلبــد. 
حبیب االله فاضلــی، هیئت علمی علوم 
سیاســی دانشگاه تهران، درباره اهمیت 
کانــون ایران شناســی و تأثیرگذاری آن 
در شــناخت فرهنگ، ادبیــات و اقوام و 
تیره های این مرز و بوم که تلاقی شرق و 
غرب است، ذیل شرق شناسی اظهار کرد 
کــه نگاه های امت گرایــی، جهان گرایی 
لیبرال و گرایش به پست مدرنیسم منجر 
به تضعیف جریان ایران شناسی در دنیا 
کانون های  این وضعیت،  در  می  شــود. 
ایران شناســی کــه جایگاهــی مشــابه 
گروه های فکری دارند، به دلیل پر کردن 
خلأهــای فکــری موجود که مســئله 
آن توجــه به ایــران اســت، باید جدی 
گرفته شــوند. سپس اســتاد کاوه بیات، 
پژوهشــگر سرشــناس ایرانی، با اشاره 
بــه خدمات مرحوم احمــد اقتداری به 
حوزه های هویتی و ســیال بودن آنها در 
تاریخ کهن ایران اشــاره کردند. به گفته 
کاوه بیــات، هویــت در تقابل «دیگری» 
و «غیر» تعریف می شــود که این «غیر»، 
در طول تاریخ اشکال مختلفی به خود 
گرفته اســت. اســتاد بیــات از موضوع 
خلیــج فــارس به عنوان حوزه مشــابه 
بــا این مســائل یاد کرد  کــه چهره های 
شناخته   شده و شاخصی همچون احمد 
اقتداری، ســعید نفیسی، عباس اقبال و 
سرلشکر مقتدر در آن نقش داشتند. به 
گفته کاوه بیــات از عمده فعالیت هایی 
که آقــای اقتداری بــرای خلیج فارس 
انجــام دادنــد، به جا گذاشــتن آثــاری 
ماندگار و گنجاندن دانش و گزارش های 
مفصــل و میدانی خــود در کتاب هایی 
همچــون خلیج فارس، آثار شــهرهای 
باستانی ســواحل و جزایر خلیج فارس 
و دریــای عمان، دیار شــهریاران: آثار و 
بناهای تاریخی خوزســتان بود. اســتاد 
کاوه بیــات در پایــان ســخنان خود به 
بحران هویتــی به عنوان چالش موجود 
در جامعه امروزی پرداخت و با اشــاره 
به خلیــج فارس در  میانــه این چالش 
گفــت ایران شناســی به معنــای ایجاد 
تفاهم و دوســتی بین کسانی است که 
ســابقه ای دیرینــه در همزیســتی با ما 
دارند؛ موضوعی کــه کمتر به آن توجه 
شده و اقدامات کارآمدی در راستای آن 

به عمل نیامده است.

به مناسبت فرارسیدن روز جهانی ماما مطرح شد
اهمیت نقش ماما در کاهش مرگ و میر 

مادران و کودکان
وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی: مدیر گروه مامایی دانشگاه 
علوم پزشکی شهید بهشتی با اشاره به نقش مهم ماما در سلامت زنان  
گفت: نقش ماما صرفا به مراقبت هــای زمان بارداری و کنترل زایمان طبیعی 
محدود نمی شــود و در ابعاد مختلف ســلامت زنان نقش بسیار پررنگی دارد. 
دکتر سپیده حاجیان، مدیر گروه مامایی دانشکده پرستاری و مامایی، به مناسبت 
فرارســیدن ۱۶ اردیبهشــت  و روز جهانی ماما  گفت: مامایی رشته ای مستقل و 
شــاخه ای از علوم سلامت است و دانش آموختگان مامایی به عنوان عضو تیم 
ســلامت در حیطه اختیارات تعیین شــده به خدمــت در عرصه های مختلف 

آموزش، بهداشت، درمان، پژوهش، پیشگیری، مدیریت و حمایت می  پردازند.
وی با اشــاره به نقش مهم ماما در حوزه های آموزش، پژوهش، بهداشــت و 
درمان گفت: گرچه حرفه اصلی یک ماما، کنترل زایمان طبیعی و فیزیولوژیک 
است، اما نقش مامایی صرفا به این حوزه محدود نمی  شود و در ابعاد مختلف 

سلامت به ویژه سلامت زنان نقش بسیار پررنگی دارد.
مدیر گروه مامایی دانشــگاه علوم پزشکی شهید بهشــتی، ماما را اولین فردی 
برشــمرد که پس از زایمان طبیعی در ارتباط با نوزاد قرار می  گیرد و به حفظ و 

ارتقای سلامتش کمک می  کند.
به گفته او، در واحد بهداشــت خانواده مراکز بهداشتی یک ماما علاوه بر ارائه 
خدمات بهداشتی و درمانی به مادر و کودک در دوران مختلف زندگی (جنینی، 
نوزادی، کودکی و مدرسه) به ارائه خدمات پیشگیری، مشاوره سلامت جنسی و 

باروری و سلامت خانواده نیز می پردازد.
حاجیان رســالت مهم گروه مامایی دانشــکده پرســتاری و مامایی دانشگاه را 
پرورش نیروی انسانی متعهد، متبحر و مسئولیت پذیر در حوزه مامایی برشمرد 
که قادر به ارائه خدمات مامایی و سلامت باروری در سطوح مختلف پیشگیری 

به زنان جامعه باشد.
وی افزود: ماما با ارتقای سطح آگاهی و بهبود نگرش مادران و کمک به ارتقای 
شــاخص  های سلامت آنان، نقش بسیار چشــمگیر و پررنگی در کاهش میزان 

مرگ ومیر مادران و نوزادان دارد.
وی دانش آموختگان مامایی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی را از بهترین 

نیروهایی برشمرد که در سطوح مختلف ارائه خدمات خوش درخشیدند.
حاجیان با اشاره به نقش و هدف مامایی در راستای بهبود سلامت زنان جامعه، 
خاطرنشــان کرد: در حال حاضر قانون جوانی جمعیــت و حمایت از خانواده 
به عنوان مهم ترین سند بالادستی در تمام عرصه  های آموزش، درمان، بهداشت 

و پژوهش مورد توجه ویژه قرار دارد.
بــه گفته او، بســیاری از مفاد ایــن قانون به صراحت  به نقــش ماما در بهبود 
وضعیت کنونی سیاست ها و ساختار جمعیتی، خوشایندسازی زایمان طبیعی، 

سلامت (روان و جسم) مادر و نوزاد اشاره کرده است.
مدیر گروه مامایی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با اشاره به اینکه نقش 
ماما فقط به مراقبت در سنین باروری زنان محدود نمی شود، گفت: با توجه به 
اینکه متوسط سن یائســگی یا منوپوز در کشور ما ۵۱ سال است، ماما در حدود 
و دامنه اختیارات خود به این گروه ســنی نیــز خدمات ارائه می دهد و با انجام 

مشاوره ، به بهبود کیفیت زندگی زنان در این دوران کمک می کند.
وی افزود: یک سوم عمر زنان در دوران پساقاعدگی می گذرد و در این دوران باید 

زندگی با کیفیتی از لحاظ جسمی، روانی و جنسی داشته باشند.
حاجیان به نقش مهم ماما در بهبود ســلامت جنسی و رفتار باروری سالم در 
دوره های مختلــف زندگی زنان و حتی پیش از ازدواج اشــاره کرد و کمک به 
مشاوره  های پیش از ازدواج و ازدواج بهنگام را از دیگر نقش  های ماما برشمرد 

که متأسفانه مغفول مانده است.
بــه گفته او، امروزه جوانــان و نوجوانان از طریق فضای مجــازی و کانال های 
نادرست با اطلاعات اشتباه آشنا می شوند؛ درحالی که ماما می تواند نقش بسیار 
مهمــی در انتقال اطلاعات صحیح، علمی و اخلاقی ایفا کند که پیشــگیری از 
رفتارهای پرخطر، تشویق به ارتباط سالم و ازدواج بهنگام و مشاوره صحیح به 

زوج های در شرف ازدواج برخی از این اقدامات است.
مدیر گروه مامایی دانشگاه شهید بهشتی با اشاره به نقش ماما در ترویج زایمان 
طبیعــی تأکید کرد: انجــام مداخلات صحیح و اصلاح و تغییــر نگرش باید از 
سنین دبیرستان با آموزش، آگاهی رســانی و بهبود باورهای دختران آغاز شود؛ 
درحالی که امروزه آموزش هــای ما برای ترویج زایمان طبیعی از زمان بارداری 

شروع می شود که بسیار دیر است.
حاجیان، ماما را یک نیروی کاملا اثربخش در مراقبت های سطح یک برشمرد که 
از محیطی ترین و در دسترس ترین نیروهای کادر سلامت محسوب می  شود، اما 

متأسفانه ظرفیت  ها و پتانسیل  های آنان کمتر مورد توجه قرار می گیرد.
وی، زایمــان طبیعــی را فرایندی برشــمرد که می تواند به عنــوان یک خاطره 
خوشایند، دلچسب و به یادماندنی در دوران زندگی و تجربه فرزندآوری یک زن 
شــکل گیرد؛ این خاطره ممکن است با انجام مداخلات ناخواسته و ناخوشایند 

مخدوش شود یا اینکه کاملا خوشایند و زیبا جلوه کند.
مدیر گروه مامایی دانشگاه با اشاره به ماده ۴۹ قانون جوانی جمعیت  گفت: در 
ایــن قانون در خصوص جذب و به کارگیری ماما در اتاق زایمان زایشــگاه  ها قید 
شده اســت که باید به ازای هر دو مادر در حال زایمان، یک ماما حضور داشته 

باشد.
وی تأکید کرد: از سال  ها قبل از اینکه یک زن به فکر بارداری باشد، باید ذهنیت 
وی درخصوص زایمان طبیعی اصلاح شود و همچنین زیرساخت  های آن ایجاد 
شــود تا در هنگام بارداری به این علم و یقین برســد که به عنوان یک زن کامل 
ماننــد تمام زنان دنیا می  تواند زایمان طبیعی انجــام دهد؛ مگر در مواردی که 

واقعا به مداخلات جراحی نیاز باشد.
بــه گفته دکتر حاجیان، در تمام دنیا کمتــر از ۱۰ درصد موارد زایمان ها ممکن 
اســت نیاز به مداخلات جراحی داشته باشند و بیش از ۹۰ درصد زایمان ها به 
صورت فیزیولوژیک و کاملا طبیعی می تواند توسط ماما در بهترین شرایط انجام 
 شــود؛ به خصوص در کشــور ما با وجود ماماهای کارآزموده و آکادمیک در کل 

کشور این امر امکان پذیر است.
این اســتاد دانشــگاه با اشــاره به وجود بیش از ۱۳۰ فراگیر در مقاطع مختلف 
کارشناسی، کارشناسی ارشد و دکترای تخصصی رشته مامایی در دانشکده  گفت: 
به فردی که وارد حوزه ســلامت به ویژه رشته مامایی می شود، در واقع موهبتی 
اعطا شده است تا در آینده دانسته  ها، تجارب و علم خویش را در اختیار زنان قرار 

دهد و نظاره کننده شیرین ترین لحظات زندگی مادر و کودک باشد.
بنا بر اعلام وزارت بهداشت، دکتر حاجیان به فراگیران رشته مامایی توصیه کرد 
با انگیزه و بردباری و صبر به کســب علم و آگاهی و مهارت بپردازند و با اشاره 
به اینکه زایمان توأم با اســترس است، صبوری و بردباری در حرفه مامایی را از 
اصول مهمی برشمرد که علی رغم لحظات شیرین و زیبا در حوزه زایمان بسیار 
اهمیت دارد. وی تأکید کرد: این صبر و بردباری باید در دانشجو به صورت عملی 

در طول دوره دانشجویی شکل گیرد.
او در پایان ســخنانش ضمن تبریک روز مامــا به تمام فعالان این حوزه، به ویژه 
فراگیران این رشته، خاطرنشان کرد: فراگیر باید در کنار کسب دانش، به تمرین و 
مهارت آموزی نیز بپردازد تا بتواند در آینده به تعهدات حرفه ای خود به خوبی 

عمل کند.

يادداشت حواشی پارکی بزرگ در قلب تهران و گزارش های مالی شهرداری، موضوع گفت وگوهای اعضای شورای شهر بودخبر

پس لرزه های حصارکشی «لاله» در شورا

شرق:  حصارکشی پارک لاله و احتمال ساخت مجموعه فرهنگی در این پارک قدیمی موضوع تذکر 
برخی از اعضای شــورای شهر تهران در صحن علنی بود. برخی از اعضا معتقد بودند نباید قصاص 
قبل از جنایت کرد و شورا مجوز هیچ گونه قطع درختی را نمی دهد. گروهی دیگر هم تلاش می کردند 
یادآوری کنند، در زمان حضور محمدباقر قالیباف در شــهرداری تهــران که حالا برخی از مدیرانش 

عضو شورای شهر هستند، برای پروژه های عمرانی چه درخت کشی هایی انجام شده است.
رئیس کمیسیون سلامت شورای شهر تهران به ساخت ساختمان شهرداری منطقه ۷ اشاره می کند 
که در پارک اندیشه ساخته شده و زمان ساخت آن را دهه ۸۰ عنوان می کند. مهدی چمران می گوید 
خودش در دهه ۷۰ با شــهردار منطقه که خانم نوری بوده، جلسه داشته و این ساخت وساز مربوط 
به دهه ۸۰ نیســت. زمان ســاخت این بنا چند دقیقه ای از وقت صحن را می گیرد، سرانجام مهدی 
پیرهادی تأکید می کند که نباید نمای پارک های شــهر را با ساخت وســاز مشوش کرد. در این جلسه 
گزارشــی دیرهنگام از درآمد و هزینه های ســه ماه پایانی ســال ۱۴۰۲ داده می شود که ناصر امانی 
چند ســؤال درباره گزارش خزانه دار مطرح می کند و پرویز سروی در پاسخ به این پرسش ها یادآوری 
می کند:  اگر قرار اســت با کسی دشمنی کنیم، نباید از مسیر عدالت خارج شویم، نباید نقاط مثبت را 
نادیده گرفت و این بی تقوایی اســت. مهدی چمران از اعضا می خواهد پاســخ تذکرهای یکدیگر را 
ندهند و نماینده شهرداری در جلسه حضور دارد و فرصت پاسخ گویی دارد. امانی هم می گوید: بنده 
نه به کســی بی احترامی کردم و نه ایمان و تقوای کســی را اندازه گیری کردم، شــورا مسئول نظارت 
بر تمام عملیات شــهرداری است و سؤال ما این اســت که چرا شهرداری بیش از سقف مصوب ما 
را ابلاغ کرده و باید فنی به آن پاســخ داده شــود؟ اگر قرار بر ابلاغ شــهرداری است، چرا ما بودجه 

مصوب می کنیم؟
در جلســه روز گذشته شورای شهر حبیب کاشــانی در جریان بررسی گزارش حساب درآمد و هزینه 
شــهرداری تهران در ۱۱ماهه منتهی به بهمن ماه ســال ۱۴۰۲ گفت: مستند به گزارش آمار عملکرد 
اعلامی از سوی شهرداری تهران مجموع منابع نقدی و غیرنقدی ۷۲ هزارو ۵۲۱ میلیارد تومان است 

که نسبت وصولی به کل بودجه متمم مصوب ۶۹.۷۳ درصد است.
او با بیان اینکه از این مبلغ مجموع عملکرد نقد و غیرنقد، مبلغ ۶۸ هزار و ۲۴۲ میلیارد تومان مربوط 
به عملکرد نقد و مبلغ چهارهزارو ۲۷۹ میلیارد تومان مربوط به عملکرد غیرنقد اســت، یادآور شد: 
در فصل اول موضوع درآمدها باید در ۱۱ماهه ســال ۱۴۰۲ مبلغ ۷۹ هزار و ۲۷ میلیارد تومان وصول 
می شــد که مبلغ ۶۳ هزارو ۷۹۱ میلیارد تومان معادل ۸۰.۷۲ درصد وصول شــده اســت. این عضو 
شــورا درباره آیتم های کاهشــی نیز اضافه کرد: متأســفانه در بخش عوارض آتش نشانی، عوارض 
نوســازی، عوارض حاصل از طرح های ترافیکی پیگیری های لازم انجام نشــده؛ درباره آتش نشانی و 
دیگر سازمان های شهرداری این زمینه وجود دارد تا به راحتی بودجه خود را وصول کنند. در بخش 
بهای خدمات مدیریت پســماند هنوز وصولی حاصل نشــده و برخی از آن در کمیسیون جرائم ماده 
۱۰۰ هســتند و شهرداری در تحقق فروش اموال غیرمنقول نیز می تواند عملکرد مثبتی داشته باشد؛ 
عوارض قطع درختان نیز با نزدیک شــدن به ۶۳۰ میلیارد تومان روند افزایشی داشته است. به گفته 
کاشــانی مستند به گزارش ارسالی شــهرداری تهران، تا پایان بهمن سال قبل ۷۲ هزار و ۵۲۱ میلیارد 
تومان وصول شــده که با توجه بــه متمم بودجه مصوب ۱۱ ماهه به مبلــغ ۹۵ هزار و ۷۳۶ میلیارد 

تومان، رقمی بالغ بر ۲۳ هزارو ۲۱۵ میلیارد تومان کمتر از برنامه مصوب وصول شده است.
پس از ارائه گزارش از ســوی خزانه دار شورا، ناصر امانی، عضو شورای شهر تهران، در تذکری ضمن 
انتقاد از ارائه نشــدن به موقع این گزارش به شــورا و قرائت آن در صحن که بخشی از این تأخیر هم 
متوجه شــهرداری است، با اعلام اینکه شــهرداری در سال ۱۴۰۲ رقمی بالغ بر ۱۶هزارو ۸۰۰ میلیارد 
تومــان بودجه به مناطق ابلاغ کرده، گفت: بودجه مصوب شــورا ۱۰۴ هــزار میلیارد تومان با متمم 
اســت؛ ازاین رو ما تا الان به هیچ وجه شــاهد این اختلاف دوســطحی در هیچ دوره ای از شهرداری 
نبودیــم که بیایند دو برابر بودجه اولیــه را ابلاغ کنند. پس از آن متمم ۱۰۴ هزار میلیاردتومانی را به 

شورا ارسال کرده است.
او افزود: شهرداری باید درباره چنین پدیده ای توضیح دهد که فلسفه این اعداد نجومی برای بودجه 

ابلاغی شهرداری بدون مصوبه شورا چیست؟
این عضو شورا ادامه داد: در لایحه بودجه ۱۴۰۲ یک مورد جدیدی به ردیف های بودجه تحت عنوان 
واریز و برداشــت اضافه شــده که عدد آن ۲۰ هزار میلیارد تومان است. اولا مبنای قانونی و حقوقی 
و مجوز این عنوان جدید را برای شــورا مشخص کنند که براساس کدام معیار قانونی اقدام به واریز 
وجه کرده اســت؟ رقمی بالــغ بر ۹ هزارو ۴۰۰ میلیارد تومان از این مقوله ســهم مناطق ۱ و ۲ بوده 
اســت؛ بخش اصلی و عمده این عملیات مالی مبهم و جدید از طرف بانک شهر اتفاق افتاده و باید 
مســتندات کارسازی به تفکیک مناطق به شــورا اعلام شود. امانی با ذکر این نکته که مستندات باید 
به تفکیک مناطق و مؤدیان ارائه شود، گفت: مستندات نشان می دهد که نزدیک به ۵۰ درصد از این 
ارقــام به دو منطقه اختصاص دارد و باید علت آن مطرح شــود. اگر قــرار بوده این مبالغ به منظور 

تسویه بدهی ها باشد، باید جزئیات آن ارائه شود.
او ادامه داد: اگر گفته شود واریز و برداشت برای تسویه ارقام بدهی به بانک شهر بوده است، سقف 
بازپرداخت بدهی و تسویه مشخص شده و با این ارقام اعلامی منطبق نیست. مضافا اینکه به گفته 
مدیران شهرداری ۱٫۲ وام های تسویه شده مجددا به چرخه تسهیلات می رود که باز هم سقف مجاز 
منطبق با بودجه مصوب نیســت. این عضو شورا ادامه داد: اگر ۲۰ هزار میلیارد تومان را از سرجمع 
درآمدهای شــهرداری کســر کنیم، عملا درآمد شهرداری تا پایان اســفندماه ۸۰ هزار میلیارد تومان 

خواهد بود که کم وکیف آن را در نطق پیش از دستور خود مطرح خواهم کرد.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه شورا با بیان اینکه درباره هزینه های نقدی و غیرنقدی در سه بخش 
هزینه ای، تملک دارایی مالی و ســرمایه ای ۱۲۰ هزار میلیارد تومان ابلاغ شــده است، گفت: این در 
حالی اســت که متمم بودجه ۱۰۴ هــزار میلیارد تومان بوده و ۱۶ هزار میلیــارد تومان بیش از رقم 
مصوب ابلاغ شــده اســت و باید درباره آن پاسخ داده شود. او با تأکید بر اینکه تمام کدهای کاهشی 
درآمدی کدهای پایدار بوده اند، یادآور شــد: اینکه ما بودجه ای مصوب می کنیم و شهرداری بودجه 
دیگری را ابلاغ می کند، مورد پســند ما نیست. مهدی اقراریان، رئیس کمیته نظارت شورا، هم گفت:  
زمانی که درباره نبود شفافیت در مسائلی برای بخشی از اعضای شورا سؤال به وجود می آید، امروز 
مصادیق آن در بودجه نمود پیدا می کند. او خطاب به معاون مالی و اقتصاد شهری شهرداری تهران 
درخواســت توضیح و شفاف سازی درباره برخی فرازهای بودجه سال گذشته کرد. مردم باید بدانند 

در شهری که مدیریت شهری آن برعهده آقای زاکانی است، چه می گذرد.
این عضو شــورا درباره موردی که تحت عنوان خودیاری شــهروندان در بودجه آمده اســت، گفت: 
اصلا این کلیدواژه چیســت؟ چطور و با چه مکانیسمی دریافت می شود؟ مابه التفاوت سقف بودجه 
مصوب و ابلاغی چه جزئیاتی دارد؟ شــهرداری تهران در زمینه ابهامات درباره پول هایی که می آید 
و می رود، باید با شــفافیت پاســخ دهد. لطف االله فروزنده هم در واکنش به گزارش خزانه دار درباره 
گزارش مالی شــهرداری تهران در ۱۱ ماه ابتدایی سال گذشته با بیان اینکه ما به دنبال فرصتی برای 
ارائه گزارش هستیم، گفت: شهرداری تهران عین بودجه یعنی رقم ۱۱۳ هزار میلیارد تومان را اصلاح 
کرده است و شهردار تهران نیز به شهرداران مناطق ابلاغ کرده تا سقف بودجه را محقق کنند و حتی 

تلاش کنند که رقم بیشتری از سقف بودجه محقق شود.

او اضافه کرد: تمام ارقام متمم بودجه صرف امور سرمایه ای شده است. ارقام ابلاغی مشخص است 
و بر اســاس آن گزارشــی ارائه خواهیم کرد و در تبصره ۱۳ به شهرداری اجازه داده شده که نسبت 
به تســویه با بانک ها اقدام کند و گزارش آن در تفریغ بودجه ارائه شــود که باید بگویم  در این حوزه 
رقم بدهی حدود ۱۷۹ هزار میلیارد تومان بوده و برای مثال بدهی ۱۶۰ همتی شــهرداری به یکی از 
بانک ها، به ۱۵ همت رســیده که این کاهش از طریق اعطای ملک و... بوده است و ما  مانند این رقم 

بدهی را به بانک شهر داشتیم که پرداخت کردیم، اما باز هم ۵۰ همت دیگر بدهی داریم.
پرویز ســروری، نایب رئیس شــورای شــهر تهران نیز با تأکید بر اینکه اگر قرار است با کسی دشمنی 
کنیم نباید از مســیر عدالت خارج شــویم، گفت: نباید نقاط مثبت را نادیــده گرفت و این بی تقوایی 
است. کسانی که فکر می کردند ما نمی توانیم در ماه اول هم حقوق پرداخت کنیم، گزارش ها  نشان 
می دهد شهرداری با توانایی توانسته درآمدها را تأمین کند. وی با بیان اینکه شهرداری تهران تلاش 
کرده و بیش از رقم مصوب را محقق کرده و آیا باید توبیخ شــود؟ گفت: تقاضای ما این اســت که 
دوستان از جاده عدل خارج نشوند. ناصر امانی، عضو کمیسیون برنامه و بودجه شورا، با بیان اینکه 
بنده نه به کسی بی احترامی کردم و نه ایمان و تقوای کسی را اندازه گیری کردم، گفت: شورا مسئول 
نظارت بر تمام عملیات شهرداری است و سؤال ما این است که چرا شهرداری بیش از سقف مصوب 
ما را ابلاغ کرده و باید فنی به آن پاســخ داده شــود. اگر قرار بر ابلاغ شهرداری است، چرا ما بودجه 

مصوب می کنیم؟
 او در ادامــه گفــت : دولت موظف به پرداخت مالیات بر ارزش افزوده اســت و شــهرداری برای آن 
زحمتی نکشــیده و در تمام دوره ها بوده اســت. تحقق این درآمدها مگر غیر از بخش شهرســازی 
اســت؟ خواهش بنده این اســت که از آیات قرآن که مورد تأیید ما نیز هست، در این موارد استفاده 
نشــود؛ چراکه ملاک عمل در چنین مواردی نیســت. مهدی اقراریان، رئیس کمیته نظارت شــورا، با 
اشــاره به بدهی ۱۷۰ همتی شهرداری بنا بر گفته شهردار تهران، یادآور شد: تقاضای بنده این است 
که این عدد یک بار برای همیشه شفاف شود. فکر می کنم ناراحتی در این زمینه وجود نداشته باشد.
وی ادامه داد: وقتی همکاران شما پاسخ گو نیستند و درباره اعداد و ارقام وسایل حمل ونقل عمومی 
توضیح نمی دهند، عضو شورا باید چه کاری انجام دهد؟ ما نمی گوییم خلاف می گویید و نظر ما این 
است که باید از پســتو خارج شوید و اقداماتی که در این پستو صورت می گیرد، به اطلاع شهروندان 

برسد.
مهدی عباســی، رئیس کمیسیون شهرسازی شــورا نیز با بیان اینکه تقاضای ما این است که پرونده 
قراردادهای چین یک بار برای همیشه امروز بسته شود، گفت: به نظر می رسد که این جزء عادی ترین 
حقوق یک عضو اســت. وی افزود: بحث خودیاری شــهروندان و مبالغ دریافتی موضوعی است که 
مصداق دارد. درباره واریز و برداشــت، در منطقه ۶ در یک مصداق عوارض کســر پارکینگ، سؤالاتی 

برای کمیسیون و شهردار وقت پیش آمد و می خواهیم به آنها پاسخ داده شود.
عباسی با تأکید بر اینکه با این موافقیم که اگر شهرداری توانست درآمدی را محقق کند، نگوییم که 

حق ندارند بیش از رقم مصوب محقق کنند، گفت: ما قدردان زحمات برای تحقق بودجه هستیم.
یکی دیگر از موضوعاتی که در صحن شــورای شــهر به آن پرداخته شد، حصارکشی پارک لاله بود. 
مهدی چمران، رئیس شــورای شــهر تهران، پیــش از آغاز صحن علنی به خبرنــگاران گفت  هنوز 
مشخص نیست برای چه موضوعی این کار انجام شده است. بر اساس آنچه که پرسیده شده است، 
پس از جشــن های ماه رمضان احســاس شده که در آنجا نیاز به چنین فضایی وجود دارد. البته قرار 
نیست درختی در این محدوده قطع شود و ما هم اجازه چنین کاری را نمی دهیم. هنوز طرحی آماده  

و به شورا ارائه نشده است.
رئیس شورای شهر تهران تأکید کرد: در شورای شهر دوره سوم مصوبه ای داشتیم که در بوستان های 
بزرگ می توانند برای خدمات مورد نیاز بوســتان، ساخت وســاز انجام دهند که این موضوع نیز تنها 
محدود به کتابخانه و مســجد شــد که آن هم باید طرح هایش در هیئتی که قــرار داده ایم، مصوب 
شود و به این ترتیب ساخت وساز اگر از ملزومات پارک باشد، به شرط عدم قطع درخت امکان دارد.

سوده نجفی، عضو هیئت رئیسه شورای شهر تهران نیز در تذکر پیش از دستور خود گفت : در روزهای 
اخیر شــاهد بودیم بخش قابل ملاحظه ای از پارک لاله که گفته می شود سه هزار متر است، توسط 
شــهرداری حصار  کشی شده و بر اساس اخباری که به صورت غیر رسمی از شهرداری شنیده ایم، قرار 
اســت در آن مجموعه فرهنگی ســاخته شود و تأکید داشتند که ســاخت این مجموعه بدون قطع 
درختان انجام خواهد شــد. شــهرداری منطقه عنوان می کند که این اقدام توسط سازمان بوستان ها 
انجام شــده و ما نقشی نداشتیم، اما دستور توقف داده ایم. سؤال بنده این است وقتی گفته می شود 
بدون قطع درختان، یعنی در این محوطه بزرگ حدود سه هزار متر که حصارکشی شده، هیچ درختی 

وجود ندارد؟ 
نجفــی ادامه داد: این با واقعیــت تطابق ندارد و پارک لاله فاقد فضای این چنینی اســت که در آن 
درختان تنومند وجود نداشــته باشــد. البته گویا ظاهرا با پیگیری های اعضای شــورا دســتور توقف 
هرگونه اقدامی توســط معاون خدمات شهری صادر شــده است ، اما وجود این حصار و اخباری که 
درباره ساخت وســاز در این پارک منتشر شــده، نگرانی هایی برای شهروندان به وجود آورده است. از 
شهردار تهران می خواهم به فوریت نسبت به اطلاع رسانی درست و دقیق درباره این موضوع اقدام 

کند و دستور دهد تا حصارهایی را که در این پارک کشیده شده است، بردارند .
مهدی پیرهادی هم در قالب تذکری، با اشــاره به بازدیدش از محدوده بلوار کشاورز و بوستان 
لاله گفت: در دهه های مختلف ساخت وســازهایی در فضای بصری بوســتان ها انجام شده که 
این فضا را دچار آســیب کرده است. وی افزود: از جمله این ساخت وسازها می توان به بوستان 
اندیشــه اشاره کرد که ساختمان شهرداری منطقه ۷ در آنجا ساخته شد و بخش مهمی از این 
بوســتان را دچار آسیب کرد. در حقیقت نمای این بوســتان با این ساخت وساز از بین رفت. در 
همــان موقع اعلام کردیم اگر می خواهند این کار نامناســب را انجــام دهند، در کنجی از پارک 
انجام شــود نه در نمای بوســتان. وی ادامه داد: در ابتدای بلوار کشــاورز در تقاطع با خیابان 
حجاب، یک حصار کارگاهی ایجاد شــده که ســال های ســال اســت  وجود دارد. کمی جلوتر 
جنب ایســتگاه آتش نشانی حصار کارگاهی دیگری ایجاد شده که اعلام کردند مشغول ساخت 
بخش های خدماتی برای بوســتان هســتند و پس از آن نیز بازارچه ای قــرار گرفته که همگی 

فضای بصری بوستان لاله را تحت تأثیر قرار داده اند.
پیرهادی تأکید کرد: هرگونه ساخت وســازی اگر بخواهد انجام شود باید در کمیسیون ماده ۷ مجوز 
بگیرد. بی تردید نباید نمای بوســتان ها را کور کنیم. حتی اگر سرویس بهداشتی باشد  نباید در جلوی 
نمای بوستان ساخته شود. همین موضوع باید برای ایستگاه مترو و... نیز رعایت شود. مهدی عباسی 
هم با بیان اینکه شهرداری تهران می بایست درباره مسائل شهرسازی اگر آگاهی لازم را ندارد کسب 

اطلاع کند، گفت: از شهرداری تهران می خواهم  از دانش، علم و تجربه نخبگان استفاده کند.
وی با بیان اینکه زمانی که از دانش افراد خبره بهره مند نشــوند، می شود وضعیت پارک لاله، اظهار 

کرد: بار دیگر تأکید می کنم که شهرداری تهران لازم است  از افکار عمومی مراقبت کند.
عباســی تأکید کرد: ســرانه ها به اندازه کافی در محدوده پارک لاله وجود دارد و زمین باز در اطراف 
دانشــگاه تهران زیاد است و می تواند هر برنامه ای که شهرداری تهران برای پارک لاله دارد، به آنجا 

منتقل شود.

اسماء نجیبی باهر


